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Fogva tartott magyarság
Magyarországi szakemberek jártak Beke Istvánnál és Szőcs Zoltánnál
• A Beke–Szőcs-ügy 
részleteinek jogi át-
vizsgálása után igaz-
ságtalannak és meg-
alapozatlannak tartja a 
székelyföldi aktivisták 
ellen hozott ítéletet 
idősebb Lomnici Zoltán 
és Bajkai István ma-
gyarországi jogász és 
politikus, akik pénteken 
a csíkszeredai börtön-
ben látogatták meg az 
elítélteket. A szakembe-
rek keresik a jogi meg-
oldásokat a szabadon 
bocsátásuk előmozdítá-
sa érdekében.

ISZLAI KATALIN

A csíkszeredai büntetés-vég-
rehajtási intézetben láto-
gatta meg pénteken a ter-

rorizmus miatt elítélt Beke Istvánt 
és Szőcs Zoltánt Bajkai István or-
szággyűlési képviselő, a Parlament 
Törvényalkotási Bizottságának al-
elnöke és Lomnici Zoltán, az Emberi 
Méltóság Tanácsának elnöke, a ma-
gyar legfelsőbb bíróság volt elnöke. 
A Hatvannégy Vármegye Ifjúsági 
Mozgalom (HVIM) öt-öt éves bör-
tönbüntetésre ítélt székelyföldi 
aktivistáinál tett látogatás után a 
két magyarországi politikus sajtó-
tájékoztatót tartott a csíkszeredai 
börtön előtt az ügy aktuális fej-
leményeiről. Leszögezték: jogász-
ként és bíróként megvizsgálva az 
ügy előzményeit és iratait, illetve 
magát az ítéletet, meggyőződésük, 
hogy a bebörtönzött férfiak ártat-
lanul szenvednek.

Politikai indíttatású hajsza?
Mint kiderült, Bajkai István Lom-

nici Zoltán kérésére vállalta, hogy 
három évtizedes ügyvédi tapaszta-
latát felhasználva átnézi a két elítélt 
ügyét, és mindent megtesz annak 
érdekében, hogy az ártatlanul el-
ítélt férfi ak szabadon bocsátását 
elősegítse. „A személyes álláspon-
tom szerint nemcsak a két székely 
fi atalt, hanem az erdélyi magyarsá-
got tartják itt fogva. Ennek az ítélet-
nek semmilyen más üzenete nincs, 

minthogy a centenárium évében 
megmutassák a románok, miként 
viszonyulnak az itt elő magya-
rokhoz, illetve magához a magyar 
nemzethez. Éppen ezért, mivel az 
ítélet igazságtalan és megalapozat-
lan, mindent meg kell tenni annak 
érdekében, hogy a két fi atalember 
mielőbb kiszabaduljon. Ez nem-
csak az itt élő magyarság, hanem 
az anyaország, és tágabb értelem-
ben az egész magyar nemzet köte-
lessége” – hangsúlyozta Lomnici 

Zoltán. Hozzátette, több mint egy 
órán keresztül tanácskoztak a csík-
szeredai börtön vezetőjével, akitől 
azt kérték, vegye fi gyelembe, hogy 
az ügy jogi háttere igencsak bizony-
talan, és olyan személyek ülnek a 
rácsok mögött, akik nem követtek 
el semmilyen bűncselekményt. „Az 
ő elítélésük egy politikai indíttatá-

sú hajsza, ezért politikai foglyok-
nak tekintjük őket. Úgy gondolom, 
hogy amennyiben sikerül a román 
hatóságokat meggyőzni arról, hogy 
nem érdemes a két ország viszo-
nyát ezzel az üggyel elmérgesíteni, 
illetve kifejezzük feléjük, hogy a 
börtönbüntetést igazságtalannak 
tartjuk, akkor eredményt érhetünk 
el” – húzta alá Lomnici. Zárás-
ként kitért arra is, az igazgatóval 
folytatott párbeszéd után az elí-
téltekkel is lehetőségük volt közel 
egy órát beszélgetni, ezalatt pedig 
tájékoztatták őket az ügyükre vo-
natkozó további jogi lépésekről.

Bárhol máshol elképzelhetetlen

Utóbbiakról Bajkai István be-
szélt bővebben, ám előtte kitért 
arra is, hogy az elítéltek a körül-
ményekhez képest jól vannak. 
„Sokkal fontosabb azonban, hogy 
a két fi atalember meggyőződése 
az, hogy ártatlanul ítéltek el őket. 
Az eddig rendelkezésre álló ira-
tok és az ítélet ismeretében én is 
megerősítem, hogy ezek a fi atalok 
biztosan nem követtek el olyan sú-
lyos bűncselekményt, mint amivel 
vádolták őket, és soha nem is volt 
olyan szándékuk, hogy a román ál-
lamrend erőszakos megdöntésére 
kísérletet tegyenek. Ezért nekünk 
politikai és erkölcsi kötelességünk, 
hogy kiálljunk értük” – emelte ki 
Bajkai. Elmondása szerint jelen-
leg a román jogrendszerben lévő 
lehetséges jogi megoldásokon 
dolgoznak, de amennyiben a ro-
mán hatóságoknál nem érnek el 
eredményt, az ügyet az Európai 
Bíróságig viszik. „Romániának 
be kell látnia, hogy itt egy igaz-
ságtalan, megalapozatlan ítélet 
született. Minden jogrendszernek 
alapvető sajátossága, hogy ártat-
lan emberek nem kerülhetnek bör-
tönbe, és ez 2018-ban egyszerűen 
elképzelhetetlen bárhol máshol 
Európában. Bízom benne, hogy az 
elítéltek mielőbb elnyerik szabad-
ságukat” – zárta Bajkai István.

Mindent megtesznek annak 
érdekében, hogy az ártatlanul 
elítélt férfiak szabadon 
bocsátását elősegítsék
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A magyar érdekképviselet csakis 
saját erejére számíthat. Ered-

ményt csak akkor tud elérni, ha si-
kerül ehhez hosszabb-rövidebb időre 
partnereket találnia – jelentette ki 
Kelemen Hunor RMDSZ-elnök szom-
baton Csíkszeredában a Szövetségi 
Képviselők Tanácsának (SZKT) ülé-
sén. A pártvezető szerint az adott po-
litikai helyzetben sem a kormányra 
lépés, sem az ellenzékbe vonulás – a 
magyarellenes szólamokat hangoz-
tató „ellenzék ellenzékévé” válni – 
nem járható út. Az RMDSZ jelenleg a 
szociálliberális kormánykoalícióval 
kötött parlamenti együttműködés 
révén igyekszik a magyar közösség 
érdekeit érvényesíteni. Így sikerült 

előrelépést elérni a nyelvhasználatot 
bővítő közigazgatási kódex elfogadá-
sában, a marosvásárhelyi római ka-
tolikus gimnázium újraindításában, 
illetve a román nyelvoktatást meg-
változtató jogszabályt módosíttatni.

A küszöbönálló európai parla-
menti választásokra utalva a szövet-
ségi elnök leszögezte: az RMDSZ-nek 
koherens jövőképet kell kialakítania 
Európáról is, hiszen az unió reform-
ját csak akkor lesz képes befolyásol-
ni, ha erős képviseletet juttat Brüsz-
szelbe. Ugyanakkor nem zárkózott el 
attól, hogy 2014-hez hasonlóan ezút-
tal is közös listát állítsanak a Magyar 
Polgári Párttal az EP-választásokon, 
de „ma még korai erről beszélni”. 

Kelemen Hunor szerint az RMDSZ 
jövő évi tisztújító kongresszusának 
legfontosabb feladata lesz egy olyan 
jövőkép kialakítása, amely a közös-
ségépítést szolgálja. A kongresszust 
februárban tartják, amelyen megvá-
lasztják a szövetség elnökét a követ-
kező négy évre – határozott az SZKT. 
A szövetségi elnökjelölteknek január 
8-án kell nyilatkozniuk jelöltségük 
elfogadásáról és iktatniuk a támogató 
aláírásokat. Kelemen Hunor, aki a 2011 
óta vezeti a szövetséget, újságírói kér-
désre reagálva azt mondta: ő maga is 
néhány hónap múlva, a többi lehetsé-
ges jelölttel egy időben, a téli időszak-
ban jelenti be, hogy indul-e egy követ-
kező mandátumért. (Krónika)

SZKT: saját erejében bízik az RMDSZ
Kelemen Hunor, az RMDSZ elnöke
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